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بهانه  به  ایــام  »بانکول«  قطع درختان، منطقــه 
اســتخراج گاز موجی از نگرانی را در میان فعالان 

محیط زیستی به همراه داشته است.
به گزارش مهر، واژه هایی همانند عروس زاگرس یا شــهر 
کوهستان های ســبز، بدون شک ذهن هر شنونده ای را به 
سمت اســتان ایلام سوق می دهد؛ ایلام که در نیمه غربی 
کشور قرار دارد، به علت چشم اندازهای طبیعی و طبیعت 
بکر و دســت نخورده عروس زاگرس نــام گرفته و یکی از 
اســتان های غربی ایران اســت که در چند ســال گذشته 
با جاذبه های طبیعی خود در میان گردشــگران شــهرت 

بسیاری یافته است.
ایــن طبیعت زیبا که هر گردشــگری را به وجد می آورد، 
متأســفانه سال هاســت به علت عوامل متعددی از جمله 
خشکســالی، گردوغبار، بی توجهی مسئولان، بی مبالاتی 
مــردم و چرای بی رویــه دام ها رو به تخریب اســت.یکی 
دیگــر از مهم تریــن عوامل تخریب محیط زیســت وجود 
طرح های نفتی و گاز، پتروشــیمی و پالایشــگاه ها اســت 
که به کررات در رســانه های عمومی  شــنیده ایم تا کنون 
صدمات بسیاری به طبیعت استان زده اند.به راستی در هر 
جای دنیا برخــورداری از ذخایر زمینی نفت و گاز موجب 
توســعه آن منطقه می شود، اما در اســتان ایلام متأسفانه 
برخورداری از این صنایع نه تنها ســود چندانی برای مردم 
و رفع محرومیت در این استان نداشته، بلکه تیشه به ریشه 
طبیعت بکر و چندین هزارساله این دیار زده است.به تازگی 
نیز درختان کهنسال و قطور بلوط برای احداث جاده های 
متعدد گمانه زنی ذخایر گازی در کوهستان »بانکول« ایلام 

قطع و شبانه از جنگل خارج شده اند.
مونــا اکبری فعال محیط زیســتی در گفت وگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشــت: از سال های قبل وجود طرح های نفتی 
و گاز، پتروشیمی کابوســی برای طبیعت به شمار می روند، 
دغدغه های اساسی مردم و فعالان حوزه محیط زیست در 
این زمینه نه تنها حل نشــد بلکه اخیراً فاجعه اســتخراج 
گاز در بانکول نیز به آن اضافه شده است.وی افزود: مدتی 
پیش که خبر اســتخراج گاز در بانکول منتشــر شد امید 
می رفت با توســعه این منابع قدمی در راســتای رفع فقر، 
محرومیت و بیکاری جوانان اســتان برداشــت، اما حالا با 
شروع گام اول استخراج گاز در بانکول شاهد خسارات های 
بالا به زمین های کشاورزی و طبیعت و درختان این منطقه 

بوده ایم.
ســجاد دارابــی یکی دیگــر از فعالان محیط زیســت به 

خبرنگار مهر گفت: این اقدام شــرکت گاز در حالی است 
که از گذشــته تا کنون عوامل متعددی چون قطع بی رویه 
برای تهیه زغال چوب و گرما، آفات و بیماری ها، ریزگردها، 
کاهش جمعیت ســنجاب ها به دلیل وجود دام و سگ های 
گله در جنگل، چرای دام ها، تغییر کاربری، توســعه اراضی 
کشــاورزی، احداث جاده و دیگر رخدادها موجب شده تا 
وسعت جنگل های بلوط کاهش یابد.وی افزود: جنگل های 
بلوط و درختان بنه در اســتان ایلام میراث گذشــتگان ما 
هستند و تخریب و نابودی آنها برابر با نابودی محیط زیست 
و گونه های گیاهی و جانوری اســتان است.وی عنوان کرد: 
یقیناً اگر این روند ادامه داشته باشد دیگر نه تنها منطقه ای 
به نام بانکول به معنی امروزی وجود نخواهد داشــت، بلکه 
محیط زیست شهرســتان ایوان، ایلام و سایر شهرستان ها 
نیز برای همیشــه نابودی خواهد شــد.به گفته کشاورزان 
عــلاوه بر قطع درختان، صدمــات بالایی نیز به زمین های 
کشاورزی منطقه وارد شده است و به رغم وعده های بسیار 

هنوز خسارتی به کشاورزان پرداخت نشده است.
در این راســتا علیرضا محمدی مدیرکل محیط زیســت 
استان ایلام چندی پیش در گفت وگو با رسانه ها بیان کرد: 
اداره محیط زیست برای استخراج گاز و حفر چاه به شرط 
رعایت ملاحظات زیســت محیطی مجــوز داده و در طول 
فعالیت آنان نیز منابع طبیعی و محیط زیست بر این پروژه 

نظــارت دارند.وی با بیان اینکه در خصوص تعداد درختان 
قطع شده شــایعات بالایی در فضای مجازی منتشر شده 
است، افزود: بی شــک هر طرح توسعه ای حداقل تخریب 
را دارد امــا در آن حدی که در شــبکه های مجازی اعلام 
کرده اند نبوده اســت و اگر درختی قطع نشــود باید قید 

توسعه را بزنیم.
همچنین مدیرعامل شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
نیز گفت: وجود میادین گازی در ایلام ظرفیت بزرگی برای 
این استان به شــمار می آید و توسعه میادین گازی بانکول 
و باباقیر، چشــم اندازهای روشنی در گسترش فرصت های 
شــغلی در بین جوانان مستعد این خطه از کشور عزیزمان 
ترسیم می کند.رضا نوشــادی با بیان اینکه استان ایلام از 
جمله اســتان های دارای پتانســیل در زمینــه نفت و گاز 
است و توسعه طرح های مختلف گازی از جمله توسعه فاز 
دو پالایشــگاه ایلام و مخازن بانکول و باباقیر در این دیار 
کهن و بااصالت در دستور شرکت ملی گاز ایران قرار دارد، 
خاطرنشان کرد: پروژه ارزیابی مخزن بانکول پس از حفاری 
چاه و کســب داده های مورد نیاز، در پاییز سال آینده وارد 
فاز مطالعه می شود تا حجم، فشار و توانایی تولید آن برای 
چند ســال آینده مشــخص و بر این مبنا مرحله توســعه 
میدان آغاز شود.وی با اشاره به ظرفیت عظیم میدان گازی 
بانکول گفت: مطابــق اطلاعات فعلی که در مطالعات آتی 

تدقیق خواهد شد با توسعه این میدان، روزانه ۱۵ میلیون 
متر مکعب گاز تولید می شــود که با توجه به لزوم احداث 
پالایشگاه در جوار آن، سبب ساز اشتغال نیروهای استان و 
باعث ارتقای شاخص های رونق و رفاه در جوامع پیرامونی 

است.
وی با تحســین دغدغه برخی حامیان محیط زیست درباره 
ابعاد زیست محیطی این طرح ملی، احساس مسئولیت این 
عزیزان را نشــانه رشد فکری و ســزاوار قدردانی دانست و 
گفت: شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران علیرغم اخذ 
تمامی مجوزهای لازم از ســازمان محیط زیست و پرداخت 
خسارت اراضی واقع شــده در طرح، با درک این مهم که 
اجرای طرح های انرژی تنها در صورت حفظ محیط زیست، 
پایدار خواهد بود، رنج تغییر چندباره مسیر پروژه را با کمال 
میل به جان خرید تا بهینه ترین مسیر که کمترین تبعات 
زیست محیطی را داشته باشد، انتخاب کند.نوشادی با اشاره 
به اینکه حساسیت شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران بر 
روی موضوع محیط زیست قطعاً در مراحل آتی پروژه ادامه 
خواهد یافت، گفت: فعالان محیط زیست مطمئن باشند که 
ما تمام ابزارهای حرفــه ای، دانش تخصصی و تجربه خود 
که حاصل چند دهه کار عملیاتی اســت را به کار خواهیم 
گرفت تا این پروژه کــه تضمین کننده عرضه پایدار انرژی 
برای ســاکنان شریف غرب کشــور است به صورت تمام و 
کمال و به ویــژه با لحاظ دید ملاحظات زیســت محیطی 
اجرا شود.مدیرعامل شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
با بیان اینکــه اجرای این پروژه مســتلزم انجام مقدماتی 
مانند احداث جاده دسترسی، برپایی کارگاه ها برای جذب 
نیرو و کارهای اجرایی و تحصیل زمین اســت، خاطرنشان 
کرد: قبل از ابلاغ شــروع به کار به پیمانکار، مجوزهای لازم 
از سازمان محیط زیســت، جهاد کشاورزی، منابع طبیعی، 
ادارات آب و برق و امور اراضی اخذ شد و این سازمان ها به 
طور دقیق در جریان نقشــه های اجرای طرح قرار گرفتند.
تخریب یک منطقــه از زمین به راحتی می تواند بر چرخه 
منظم منابع طبیعی نظیر آب های پاک یا مواد غذایی تأثیر 
بگذارد و با گذشــت زمان بر عملکرد درست محیط زیست 
مؤثر خواهد بود و سبب بروز مشکلات زیستی می شود، از 
این رو حفاظت از آنها مهم ترین کنشی است که می بایست 
مورد توجه مسئولان قرار گیرد.در پایان امید می رود اجرای 
پروژه احداث چاه و اســتخراج گاز در کوهستان بانکول به 
بهانه اشــتغالزایی و توسعه استان، منجر به وداع با گذشته 

طبیعی، فرهنگی و تاریخی این منطقه کوهستانی نشود.

گرانی بیش از حد بهای مسکن در فارس قطع درختان منطقه »بانکول« ایلام به بهانه استخراج گاز
خواب خرید خانه در شیراز 

افزایش و گرانی بیش از حد قیمت مسکن در شیراز از سال های گذشته 
تاکنون نه تنها دیگر فردی را خانــه دار نمی کند بلکه زمان خانه دار 

شدن یک زوج جوان هم به 25 سال رسانده است.
به گزارش ایلنا از شیراز گرانی بیش از حد قیمت خانه در شیراز مشکلات زیادی 
را برای خانوار ها بویژه قشــر متوسط و پائین جامعه ایجاد کرده است و کارگران 
و افراد حداقل باید ۵0 درصد از درآمد خود را به اجاره مسکن اختصاص دهند.
از سویی دیگر میزان افراد و جوانان هم در نقطه مقابل دیگر قید خرید خانه را 
به کل زده اند چرا که یک زوج برای خرید یک منزل نقلی باید 2۵ سال انتظار 

بکشند شاید به یک سقفی دست پیدا کنند.
یکــی از کارگران در شــیراز از وضع بد و گرانی قیمت خانه در شــیراز گلایه 
می کند و می گوید: هرچقدر تلاش می کنیم نمی توانیم از پس هزینه اجاره خانه 
در بیاییم و تمام درآمدی که داریم صرف رهن و اجاره می شــود.وی در گفت و 
گو با ایلنا با اشــاره به اینکه هر روز تن مان از فرا رسیدن موعد اجاره می لرزد، 
می افزاید: گرانی قیمت اجاره دیگر توان خرید بســیاری از اقلام را از ما گرفته 
اســت.این کارگر با بیان اینکه هر ســال که می گذرد به دلیل رهن و اجاره های 
بالا مجبوریم به مناطق پایین تر مهاجرت کنیم، ادامه می دهد: تداوم این روند 

و گرانی ها باعث می شود که به ناچار به شهرهای اطراف شیراز مهاجرت کنیم.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک شیراز با اشاره به اینکه در حال حاضر فروشنده 
ای در بازار مسکن شیراز وجود ندارد، می گوید: در شرایط فعلی نسبت خریداران 
مســکن به فروشندگان به مراتب بیشــتر است.شهرام نامداری در گفت و گو با 
ایلنا با اشاره به اینکه هنوز مسکن در شیراز گران نشده است، می افزاید: در حال 
حاضر قیمت هر متر خانه در شهر صدرا از ۱۵ میلیون تومان آغاز می شود و این 
در حالی است که در بعضی از نقاط شیراز قیمت هایی که مالکان ارائه می دهند 
بسیار بدون کارشناسی نا متعارف و گران است.نامداری با بیان اینکه بازار رهن و 
اجاره ملک در شیراز هم هنوز آغاز نشده است، می افزاید: در حال حاضر بسیاری 
از افراد که جهت رهن و اجاره به حاشــیه شــهر ها مهاجرت می کردند به دلیل 
گرانی بیش از حد و نداشــتن قدرت مالی مناسب به اطراف و حومه شهر مانند 
شــاپور جان، کرونی، گردخون و ....مهاجرت می کنند که هزینه رهن و اجاره و 

خرید ملک در این نقاط هم بسیار زیاد است.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک شــیراز در ادامه با بیان اینکه در شرایط فعلی 
مالــکان با توجه به ارزش ملــک و نیاز اولیه ای که دارند قیمت رهن و اجاره را 
در شیراز مشخص می کنند، بیان می کند: در حال حاضر مالکان با محاسبه نیاز 
اولیه و ارزش ملکشان قیمت نامتعارفی ارائه می دهند.نامداری با اشاره به اینکه 
در ســال جاری نیاز اســت تا برنامه ریزی مناسبی در بخش رهن و اجاره خانه 
در شیراز انجام شود، بیان می کند: تداوم وضع موجود و افزایش قیمت ها و نرخ 
تورم باعث می شود که قیمت رهن و اجاره در بازار شیراز در سال جاری به شدت 

گران شود که کنترل این بخش نیازمند برنامه ریزی مناسب است.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک شیراز در ادامه با بیان اینکه شوربختانه قیمت 
مسکن مهری که در شیراز حدود 30 الی 40 میلیون تومان به میلیاردی رسیده 
اســت، می افزاید: اما در حال حاضر فضای مجازی و بعضی از سایت ها به شدت 
در گرانی های خانه در شیراز نقش مستقیمی ایفا می کند.وی می گوید: زمانی که 
مشــاوران املاک قیمتی را ارائه می دهند چندین نفر از وضع قیمت ها متوجه 
می شــوند  در صورتی که در فضای مجازی این گونه نیست و درج قیمت ملک 
در این سایت ها باعث می شود تا هزاران نفر از این سایت بازدید و در نهایت منجر 

به بر هم زدن بازار خانه می شود.
نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک شیراز با بیان اینکه تعطیلات و ماه رمضان 
باعث شــده تا در حال حاضر بازار مســکن قابل پیش بینی نباشد، می گوید: تا 
پایان فروردین ماه و اوایل اردیبهشت نمی توانیم به طور قطع بازار مسکن را در 
شــیراز پیش بینی کنیم اما نباید فراموش کرد که در شرایط فعلی بازار مسکن 
در شیراز راکد است.خسرو رزمجویی در گفت و گو با ایلنا با اشاره به اینکه هیچ 
تحرکی در بازار مسکن شیراز وجود ندارد، می افزاید: گرانی بیش از اندازه سبب 

شده تا بازار مسکن در شیراز هیچ حرکتی نداشته باشد.
نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک شیراز در ادامه با اشاره به اینکه تداوم رویه 
موجود و گرانی های بیش اندازه زمان می برد تا نسل جوان بتواند خانه دار شود، 
بیان می کند: در شــرایط فعلی 20 الی 2۵ سال زمان می برد تا یک زوج جوان 
در شیراز بتواند خانه دار شوند.رزمجویی در ادامه با اشاره به اینکه قیمت ملک 
در ۱۱ منطقه شــهرداری شیراز متفاوت است، می گوید: قیمت هر متر خانه در 
منطقه یک شــیراز و مناطقی مانند قصرالدشــت کمتر از 70 الی 80 میلیون 
تومان وجود ندارد.وی با اشاره به اینکه در حال حاضر معامله ای در بازار مسکن 
شیراز انجام نمی شود، بیان می کند: در حال حاضر افرادی که تمکن مالی دارند 
در مسافرت هســتند و جهت خرید و فروش به بازار مسکن ورود نکردند.نائب 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک شیراز با اشاره به اینکه گرانی مشکن باعث شده 
تا بسیاری از افراد به حاشیه های شهر مهاجرت می کنند، می افزاید: قطعا اتحادیه 
و صنف های زیادی در ساخت مسکن نقش دارند و گرانی مصالح یکی از دلایل 

اصلی افزایش قیمت خانه است.

مسمومیت ۷ دانش آموز در قم
گزارش های رسیده حاکی است 7 دانش آموز دختر در مدرسه سامت 

قم دیروز با عائم شبیه سردرد و سرگیجه دچار بدحالی شدند.
به گزارش شبکه شــرق،  گزارش های رسیده حاکی است این دانش آموزان به 

علائمی مانند سردرد و سرگیجه دچار شده اند.
گفته شــده پیش از بدحال شدن دانش آموزان بویی شبیه لاستیک سوخته در 

فضای مدرسه استشمام شده است.

نبود آبشیرین کن در تنگستان جای سوال دارد
فرماندار شهرستان تنگستان گفت: این شهرستان با وجود ۱۰۰ کیلومتر 

مرز دریایی  آبشیرین کن ندارد و این موضوع جای سوال دارد!
 احمد لطفی در نشست تکریم و معارفه روسای آبفا ضمن اشاره به اینکه جغرافیا 
و اقلیم روستایی شهرستان تنگستان، همواره یک سری مشکلات در حوزه آب را 
بوجود آورده، اظهار کرد: تنگستان در میانه استان قرار گرفته اما در تمامی ادوار 

گذشته، پشتیبانی خوبی از آن نشده است.
وی خاطرنشــان کرد: در دهه فجر سال گذشــته، بالغ بر ۱00 میلیارد تومان 
بهره بــرداری در حوزه آب، داشــتیم که بیشــتر این اعتبارات برای نوســازی 
خطــوط انتقال آب بود؛ خط انتقال بندر رســتمی در بخش دلوار و خط انتقال 
ســمل گلنگون در بخش مرکزی از مهم ترین پروژه ها در بخش روســتایی بود.
فرماندار شهرســتان تنگســتان با یادآوری اینکه در تابستان گذشته نسبت به 
ســنوات قبل تر، یک تابستان کم تنش پشت سر گذاشتیم، بیان کرد: بخشی از 
زیرساخت هایی که باید در سال های گذشته تامین می شد، در یک سال گذشته 
انجام شد که از آقای پوررضا بابت پیگیری ها و تلاش های شان و پشتیبانی خوب 

شرکت آبفا استان از حوزه اب تنگستان تقدیر و تشکر می کنم.
لطفی ابــراز امیدواری کرد که مخزن بنه گز که پروژه ی چند ســاله بوده و در 
حوزه آب این شهرســتان حائز اهمیت اســت، با همکاری شرکت آبفای استان 
تا هفته دولت امســال به پایان برسد.مقام عالی دولت در تنگستان تاکید کرد: 
برای اجرای مواردی مثل نوبت بندی توزیع آب، پیش از شــروع باید مردم را در 
سطح روستاها از سوی شــوراها و در سطح شهر مطلع کرد تا مردم در جریان 
قرار گرفته و آمادگی لازم را داشــته باشند.وی در پایان خواستار افزایش میزان 
آب ورودی شهرستان شد.در پایان این نشست از زحمات مهدی پوررضا رئیس 
پیشــین آبفای تنگستان تقدیر و سیدرضا علوی زاده به عنوان رئیس جدید این 

دستگاه اجرایی معرفی شد.

گزارش

اخبار کوتاه

مدیرکل حفاظت محیط زیســت خوزستان با بیان 
اینکه تمامی تالاب های خوزستان به استثنای تالاب 
هورالعظیم بیش از ۹۰ درصد آبگرفتگی دارند، گفت: 
وزارت نیرو به تامین حق آبــه تالاب هورالعظیم به 
عنوان یک اولویت نــگاه نمی کند و در حال حاضر 
آب را پشت دریچه ســدها برای تامین آب مصارف 

کشاورزی در تابستان و پاییز نگهداری می کند.
به گزارش ایســنا، محمد جواد اشرفی در خصوص آخرین 
وضعیــت تالاب های خوزســتان اظهار کرد: بــا توجه به 
بارندگی های خوب در سال آبی ۱40۱-۱402، تالاب های 
خوزستان به اســتثنای تالاب هورالعظیم در وضعیت قابل 

قبولی هستند.

وی افزود: بر اســاس پایش انجام شــده، تمامی تالاب های 
خوزســتان به اســتثنای تالاب هورالعظیم بیــش از ۹0 
درصــد آبگرفتگی دارند که ایــن وضعیت خبر خوبی برای 
احیای تالاب های استان اســت.  مدیرکل حفاظت محیط 
زیست خوزســتان گفت: لطف خداوند و اقدامات مدیریتی 
در راســتای نگهداشــت آب تالاب ها در سال های گذشته 
موجب شده این حجم آب در تالاب ها داشته باشیم.اشرفی 
بیان کرد: در حال حاضر تالاب شــادگان کاملا در وضعیت 
نرمال و قابل قبول اســت در حالی که در سال های گذشته 
به استثنای سال ۹8، شاهد چنین منظره ای در این تالاب 

نبودیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان گفت: متاسفانه 

حجم بارش ها در حوضه آبریز کرخه کم بوده است بنابراین 
امکان تامین حق آبه تالاب هورالعظیم وجود نداشــت البته 
نقــدی نیز به وزارت نیرو داریم زیرا به تامین حق آبه تالاب 
هورالعظیم به عنوان یــک اولویت نگاه نمی کند و در حال 
حاضر آب را پشت دریچه ســدها برای تامین آب مصارف 
کشاورزی در تابستان و پاییز نگهداری می کند.اشرفی بیان 
کرد: انتظار می رود وزارت نیرو با توجه به نقش اساســی و 
کلیدی این تالاب در اقلیم و اقتصاد منطقه، تغییر رویکرد 
اساسی و مثبتی در زمینه تامین حق آبه تالاب هورالعظیم 

داشته باشد.
وی افزود: در حال حاضر تالاب هورالعظیم حدود ۵4 درصد 
آبگرفتگــی دارد که این میزان آبگرفتگی در این بازه زمانی 

از ســال به هیچ وجه قابل قبول نیســت و این عدد نشان 
می دهد اگر آب رهاسازی نشود در تابستان تنش های زیادی 
در تالاب هورالعظیم در اتلاف آبزیان، آتش سوزی ها و آتش 
گرفتــن نیزارها و گاه خیزش گرد و غبار خواهیم داشــت.
اشرفی در خصوص وضعیت فعالیت کانون های گرد و غبار 
بیان کرد: به دلیــل بارندگی های خیلی خوبی که رخ داده 
است، بخش قابل توجهی از کانون های گرد و غبار مرطوب 
شــده اند. بخش های قابل توجهی از کانون شرق و جنوب 
شــرق اهواز به عنوان کانون فوق بحرانی یا شــماره 4 زیر 
پوشش آب است و انتظار می رود این مرطوب بودن تا پایان 
فصل گرما تداوم یابد و پیش بینی می شــود خیزش گرد و 

غبار و  فعالیت این کانون اساسی امسال رخ ندهد.

تغییرات اقلیمی  در کرمان در حالی طی 
شــب های اخیر در شمال استان موجب 
باغ های پسته شده که سیل  سرمازدگی 
نیز در جنوب کرمان خسارت های زیادی 

به جا گذاشته است.
به گزارش مهر، ســرمازدگی بــار دیگر دامان 
کشــاورزان پسته کار کرمان را گرفت، طی دو 
شب اخیر سرمازدگی برای دومین سال پیاپی 
خسارت جدی به باغ های پسته استان کرمان 
که بزرگترین تولید کننده پســته کشور است 

وارد کرد.
سال گذشته نیز بیش از 80 درصد از محصول 
استان کرمان بر اثر ســرمازدگی از بین رفت 
و در ســال جاری این مشــکل در زرند، انار، 
کرمان و رفسنجان تکرار شد.طبق آخرین آمار 
۱2 هزار هکتار باغ پســته در رفسنجان دچار 
خسارت شده است و میزان خسارتها در حال 

برآورد شدن است.
2۵ درصــد از باغ هــای پســته راور نیز دچار 
خسارت شده اســت و در زرند نیز 30 درصد 
از باغ ها دچار خسارت شــده اند.این در حالی 
است که شــب گذشته نیز سرمازدگی موجب 
بــروز خســارتهای جدی بــه باغ هــای این 
شهرســتان شــد.کاهش ناگهانی دما در طول 
شــب در کرمان در فصل بهار به کابوسی برای 

کشاورزان اســتان کرمان تبدیل شده است و 
تغییرات اقلیمی خسارتهای میلیاردی در استان 

به جای گذاشته است.
فرمانــدار رفســنجان در بازدیــد از باغ های 
رفســنجان در این خصوص گفت: بروز سرما 
طــی روزهــای اخیر بــه ۱2 هــزار هکتار از 
اراضی کشــاورزی پسته شهرستان خسارت و 
آسیب وارد کرد.حسین رضایی افزود: ایستگاه 
هواشناســی در رفسنجان منفی 2 درجه را در 
منطقــه کبوترخان و جوادیــه فلاح نوق ثبت 
کرده اســت.رضایی افزود: متأســفانه سرمای 
شــب های اخیر شــدید بود و ۱2 هزار هکتار 
از باغ های پسته شهرستان را مورد هدف قرار 
داد و ســرما محصول این باغ ها را از بین برد.
وی ادامه داد: روزهای سوم، چهارم، ۱4 و ۱۵ 
فروردین امسال سرماهای مکرر و خسارت ها به 
شهرستان وارد شد و این مساله نشان می دهد 
که بحث تغییرات اقلیمی بســیار جدی است.
فرماندار رفســنجان تصریح کرد: همانگونه که 
باغداران وکشــاورزان بــرای فرآوری محصول 
پســته و تعمیرات باغ ها، به وسایل مورد نیاز 
مجهز می شوند بهتر است وســایل مورد نیاز 
برای مقابله با سرمازدگی های بهاره را نیز تهیه 
و نگهــداری کنند تا فروردین هر ســال برای 
مبارزه با پدیده ســرمازدگی از آنها اســتفاده 

کنند.
او گفت: یکی از ساده ترین روش های مقابله با 
سرمازدگی، اســتفاده از بخاری های گازوئیلی 
در ســطح باغ در زمان بروز سرمای زیر صفر 
درجه اســت که امسال با همت استاندار آقای 
فداکار سهمیه سوخت برای باغداران رفسنجان 
تخصیص یافت.رضایی بیان کرد: باغداران برای 
بهره مندی از این سهمیه، با در دست داشتن 
پروانه فعالیت به جهاد کشاورزی مراجعه کنند.
فرماندار رفسنجان تصریح کرد: پروانه فعالیت 
عــلاوه بر اینکه در مواقع ســرمازدگی، باغدار 
می تواند در تأمین سوخت از آن استفاده کند، 
برای کارهای دیگر از جمله تهیه کود و ســم، 
دریافت تسهیلات و غیره نیز می تواند از مزایای 

این پروانه بهره مند شود.
او خاطرنشــان کرد: ۶ ایســتگاه هواشناسی 
در آینده در نقاط مختلف شهرســتان احداث 
خواهــد شــد تــا در رصدکردن دمــای هوا، 
هشدارهای لازم برای مقابله با حوادث طبیعی 
مانند سرما و گرمای شدید در مواقع اضطراری 
به کشاورزان ارائه شود.علی باقری رئیس جهاد 
کشاورزی رفسنجان هم در این بازدید با اشاره 
به وجود بیش از 80 هزار هکتار باغ پســته در 
شهرســتان اظهار داشــت: ۱2 هزار هکتار از 
باغ های رفسنجان بین ۱0 تا ۹0 درصد دچار 

ســرمازدگی شــده و عمدتاً در کلیه باغ های 
پســته منطقه نوق، کبوترخان و حومه شــهر 
رفسنجان رخ داده است.این در حالی است که 
در جنوب استان کرمان نیز سیل و سرمازدگی 
موجب خسارت 400 میلیاردی به کشاورزان 
شــده اســت.احمد پور در گفتگو با خبرنگار 
مهر بیان کرد: طی ســیلاب اخیر در جیرفت 
و عنبرآباد خســارت زیادی به مزارع و باغ های 
این شهرســتان ها وارد شده اســت.وی افزود: 
هزار و 400 هکتار زیر ســاخت های کشاورزی 
در این سیلاب خســارت دیده است که اکثراً 
شامل آبگرفتگی و تخریب کامل محصول بوده 

است.وی ادامه داد: در سیلاب صدها رأس دام 
نیز تلف شدند و به زیر ساخت ها نیز خسارت 
وارد شد.وی افزود: سرمازدگی نیز در ساردوئیه 
موجب خســارت به باغ ها شده است و براورد 
می رود میزان خســارتها بالغ بر 400 میلیارد 
تومان می باشــد.با توجه به هشــدارهای داده 
شده شده از ســوی هواشناسی استان کرمان 
همچنان احتمال سرمازدگی در باغ ها و مزارع 
شمال استان کرمان وجود دارد و به کشاورزان 
توصیه شــده است ضمن رصد دمایی مزارع و 
باغ ها در طول شــب با ایجاد مه دود و آبیاری 

درختان از سرمازدگی جلوگیری کنند.

بندر فریدونکنار تنها بندر شمال کشور است که اگرچه قول هایی برای 
منطقه ویژه شدن آن داده شده، اما هنوز این امر محقق نشده است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،  هادی شفیعیان مدیر اجرایی شرکت راهبران 
بندر فریدونکنار در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: این بندر با سرمایه 
گذاری بیش از ۱000 میلیارد تومانی ظرفیت مهم و پایه اقتصادی در حاشــیه 
دریای خزر اســت و می تواند نقش مهمی در توسعه تجارت بین المللی و صادرات 

کالا به کشور های منطقه داشته باشد.
او بندر فریدونکنار را یکی از بزرگترین ظرفیت های شهرستان فریدونکنار دانست 
و افــزود: این بندر با ۶۹ هکتار وســعت، پنج هکتار پســکرانه، دارا بودن اراضی 
پشتیبانی وسیع، وجود زیر ساخت حمل و نقل مدرن چندوجهی برای ترانزیت و 
حمل یکسره کالا و دسترسی آسان به بازار کشور های حوزه دریای خزر ظرفیت 
فوق العاده ای در توسعه اقتصادی و پرش تجاری استان است.شفیعیان ادامه داد: 

به طور متوسط سالانه 300 هزار تن کالا از طریق بنادر آستاراخان، آکتائو، اولیا، 
باکو، گوســان و ماخاچ وارد این بندر می شــود و بهره مندی از 2 پست اسکله با 
ظرفیــت یک میلیون تن و بهره مندی از آبخور 4.2متری و کاربری چند منظوره 

از دیگر ویژگی های شاخص بندر فریدونکنار است.
مدیر اجرایی شــرکت راهبران بندر فریدونکنار ظرفیت تخلیه و بارگیری در این 
بندر را 700 تا 800 هــزار تن اعلام کرد و افزود: بندر فریدونکنار اکنون با یک 
پنجم ظرفیت خود مشغول فعالیت است.او با بیان اینکه عمده فعالیت این بندر 
در حال حاضر ترانزیت ســوخت است، گفت: ۵8 میلیون لیتر فراورده های نفتی 
پارســال از طریق بندر فریدونکنار ترانزیت و تخلیه شد که در مقایسه با دو سال 

قبل 43 درصد افزایش داشته است.
شفیعیان با بیان اینکه پشتیبانی امور دام و سازمان غله سال های گذشته بخشی 
از واردات خود را از بندر فریدونکنار انجام می دادند، گفت: متاسفانه این موضوع 
سال گذشته کمتر مورد توجه قرار گرفت به همین دلیل بندر در زمینه تخلیه این 
کالا ها با کاهش مواجه بوده اســت.مدیر اجرایی شرکت راهبران بندر فریدونکنار 
بر توزیع عادلانه بار در بنادر تاکید کرد و افزود: سرمایه گذار بندر فریدونکنار در 
دهسال گذشته زیرساخت های اساسی حمل و نقل برای رسیدن به استاندارد های 
جهانی و استفاده حداکثری از ظرفیت ترانزیتی را در این بندر انجام داده است.او 
ادامه داد: برخورداری از ظرفیت های متنوع اقتصادی و تجاری سبب شد استاندار 
مازندران در سفر شهرستانی به فریدونکنار خواستار رفع مشکلات زیرساختی و 

تجهیز این بندر برای رونق مبادلات کالا با همسایگان شمالی شد.
شــفیعیان با بیان اینکه بندر فریدونکنار تنها بندر شــمال کشور است که هنوز 
منطقه ویژه نشــده است، گفت: شرایط برای ایجاد منطقه ویژه اقتصادی در این 
بندر فراهم اســت و با توجه به نگاه دولت ســیزدهم برای افزایش درآمد ارزی، 

جذب ســرمایه گذاری خارجی و بخش خصوصی، افزایش نقش اقتصادی ایران 
در دریای خزر و ایجاد گذرگاه ترانزیتی در شــمال کشــور خواستار اقدام موثر 
برای تحقق این امر هستیم.مدیر اجرایی شرکت راهبران بندر فریدونکنار افزود: 
تلاش هایی برای منطقه ویژه شــدن این بندر انجام و استاندار نیز در سفر اخیر 
خود قول پیگیری این موضوع را داده اســت.او افزود: در صورت تصویب منطقه 
ویژه شــدن بندر فریدونکنار، حضور صاحبان کالا برای بهره گیری مناســب از 
ظرفیت های بندر و مراودات کالایی افزایش می یابد و این موضوع ســبب رونق و 

شکوفایی بنادر شمالی و کمک به اقتصاد ملی و منطقه ای خواهد بود.
مدیر اجرایی شــرکت راهبــران بندر فریدونکنار با بیان اینکه ســازمان بنادر و 
دریانوردی ۵0 میلیارد تومان برای لایروبی بندر امیرآباد اختصاص داده اســت، 
گفت: اســناد در حال آماده شدن است و منتظر بارگذرای اسناد و اعلام مناقصه 
هستیم تا عملیات لایروبی آغاز شود.شفیعیان افزود: پسروی آب دریا و رسوبات 
باعث شــده است عمق بندر کم شــود و این لایروبی نیز با هدف افزایش آبخور 
کشــتی ها انجام می شــود.او ادامه داد: بر اســاس برنامه قرار است بیش از 2۵0 
هزار متر مکعب رســوبات این بندر طی فرایند لایروبی خارج شود.مدیر اجرایی 
شــرکت راهبران بندر فریدونکنار ادامه داد: با لایروبی بندر فریدونکنار و افزایش 
میزان آب خور تمام کشــتی هایی که در بنادر شمالی پهلو می گیرند در این بندر 
هم می توانند اقدام به تخلیه و بارگیری کالا کنند.بندرفریدونکنار سال ۱3۶۹ با 
مصوبه مجلس شورای اسلامی به عنوان بندر شناخته شد و در پایان سال ۱38۱ 
ساخت اسکله، موج شــکن ها و حوضچه آن به اتمام رسید.این بندر در دی ماه 
۱38۵ به عنوان مرز مجاز دریایی تصویب و در نیمه اول ۱38۶ بندر فریدونکنار 
در راســتای اجرای اصل 44 قانون اساســی و با اعمال حاکمیت سازمان بنادر و 

دریانوردی به بخش خصوصی واگذار شد.
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چشم انتظاری تنها بندر شمال کشور برای منطقه ویژه شدن


